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سال هاس��ت ك��ه ق��رار اس��ت     دنيا حيدري
س��رخابي هاي پايتخت در راستاي 
انجام اصل 44 قانون اساسي به بخش خصوصي واگذار شوند. در 
همين راستا، طي سال هاي اخير اخبار متعددي درخصوص ورود 
پرسپوليس و استقلال به بورس و عرضه سهام آنها به افراد حقيقي 
منتش��ر ش��ده اس��ت. حتي در مقطع��ي )س��ال 88( محمود 
احمدي نژاد، رئيس جمهور وقت ايران در نامه اي به رئيس سازمان 
تربيت بدني اعلام كرد اين دو تيم بايد به هواداران واگذار شوند. 
با وجود اين اما هنوز هم با وجود فروش درصدي از سهام دو تيم، 
وزارت ورزش مالكيت پرسپوليس و استقلال را در اختيار دارد؛ 
آن هم در ش��رايطي كه كنفدراس��يون فوتبال آسيا به مالكيت 
مش��ترك اين دو باش��گاه ايراد گرفته اس��ت و دو تيم محبوب 
پايتخت به طور جدي خطر حذف از ليگ قهرمانان آس��يا را بيخ 

 گوش خود حس مي كنند. 
سال 86 بود كه طرح واگذاري پرسپوليس و 

استقلال به بخش خصوصي تصويب شد، اما 5
هفت سال زمان برد تا براي نخستين بار بحث 
مزايده فروش اين دو تيم پيش كشيده شود. 
نخستين مزايده قرار بود دي ماه 1393 برگزار 
شود، اما بعد از دو بار لغو، س��رانجام ارديبهشت سال 94 مزايده 
فروش اين دو باشگاه برگزار ش��د كه دو شركت و يك فرد براي 
خريد پرسپولس اعلام آمادگي كردند، اما نه صلاحيت دو شركت 
)استيل آذين و بهنام پيشرو كيش( تأييد شد و نه اهليت عليرضا 
معظمي نيا كه مدعي بود با پول نقد پا پيش گذاشته و معادل 300 
ميليارد تومان، دلار با خود به ايران آورده است. در مزايده هاي 
بعدي نيز شركت »ايوان  ابتكار« متقاضي خريد پرسپوليس بود، 
اما جعفر سبحاني، مشاور وقت سازمان خصوصي سازي تأكيد 
كرد كه اهليت خريداران تأييد و شروط آنها پذيرفته نشده و به 
همين دليل مزايده چهارم هم بدون هيچ برنده اي پايان يافت. 
البته تأييد نشدن صلاحيت خريداران تنها مختص پرسپوليس 
نبود و يقه اس��تقلال را هم گرفته بود. مثلًا ادعا شد كه شركت 

ش��ورايكو، تنها متقاض��ي خريد باش��گاه اس��تقلال در مزايده 
سرخابي ها به دليل پرداخت نكردن مبلغ و سپرده )8 ميليارد و 

700 ميليون توماني( كنار گذاشته شده است. 
با ناكام ماندن واگذاري س��رخابي ها به بخش خصوصي از طريق 
مزايده، بحث واگذاري از طريق بورس و فرابورس مطرح شد. سال 

98 كه به نظر مي رسيد عزم آقايان براي واگذاري جزم است، علي 
بيگ زاده، مدير وقت نظارت بر بازار اوليه سازمان از لزوم رفع پنج 
مشكل برای عرضه سرخابي ها از طريق بورس خبر داد. شفافيت 
و ارائه صورت هاي مالي حسابرس��ي و تأييد شده توسط بازرسان 
قانون��ي، تعيين و تكليف برن��د، دارايي ها و بدهي  آنه��ا و افزايش 

سرمايه پرسپوليس و اس��تقلال نيز از جمله مواردي بود كه بايد 
انجام مي شد اما نشد! درحالي كه ارزش گذاري دو باشگاه نيز انجام 
شده بود. اين بحث سال 1400 بار ديگر به طور جدي پيش كشيده 
و پذيره نويسي سهام اين دو باشگاه 700 ميليارد تومان برآورد شد. 
هر چند كه باز هم تكميل اعضاي هيئت مديره دو باشگاه و تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي آنها، تعيين تكليف برند دو باشگاه استقلال و 
پرسپوليس كه بايد مالكيت برند هر دو باشگاه به خودشان منتقل 
ش��ود و تعيين تكليف كمپ ناصر حجازي و مرغوب��كار از جمله 
مشكلات بود، اما س��رانجام نيمه دوم اس��فند 1400 بود كه پاي 
پرسپوليس و استقلال به تالار شيشه اي باز شد تا فرآيند واگذاري 

10درصد از سهام اين دو باشگاه به مردم آغاز شود. 
اين بار س��هام عرضه و هواداران دو تيم اقدام به خريد آن كردند 
و اتفاقاً فروش س��هام به خوبي پيش رفت به طوري كه در طول 
ش��ش روز از آغاز پذيره نويس��ي سهام باش��گاه هاي استقلال و 
پرسپوليس در فرابورس، 155ميليارد و 800 ميليون تومان از 
سهام دو باشگاه خريداري شد. سهامي كه قرار بود پولش براي 
زيرساخت هاي دو باشگاه خرج شود، اما هزينه پرداخت مطالبات 
بازيكنان شد. ولی از آنجا كه فروش 10درصد از سهام دردي از 
مشكل مالكيت مش��ترك حل نمي كرد، قرار شد در گام بعدي 
51درصد از سهام دو باشگاه عرضه شود تا سهم وزارت ورزش تنها 
49درصد باشد. زمان عرضه سهام اين بار دي ماه 1402 بود كه 
هيچ استقبالی از خريد 51درصدي سهام نشد تا در نوبت بعدي، 
11فروردين را زمان عرضه سهم پرس��پوليس و 22فروردين را 
زمان عرضه سهام استقلال اعلام كردند. اما معاملات روز شنبه 
اين بازار بدون فروش سهام پرس��پوليس به پايان رسيد. اتفاقي 
كه براي استقلال هم عيناً تكرار شد تا مشخص شود مرتبه اول 
هم كه فروش سهام ) به صورت خرد( موفق بود، به دليل استقبال 
هواداران دو تيم بوده و حالا وزارت تنها تا 5 ارديبهشت ماه براي 
واگذاري اين دو باشگاه جهت حل مشكل مالكيت و اخذ مجوز 
حرفه اي زمان دارد. در غير اين صورت بايد منتظر محروميت آنها 

از حضور در آسيا باشد. 

طرح هايي براي انجام نشدن!
از فروش به اشخاص حقيقي تا واگذاري به نهادهاي خصوصي و دولتي
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تلاش كنفدراسيون فوتبال آسيا     اشرف رامين
مس��ير  در  حرك��ت  ب��راي 
حرفه ا ي گري و پيش��رفت، كابوس بزرگي براي باش��گاه هاي 
ايراني درس��ت كرده اس��ت. از آنجا كه در فوتبال ما خبري از 
باش��گاه داري نيس��ت و تيم داري نهايت كاري است كه انجام 
مي شود، جلب رضايت AFC بس��يار سخت است. مسئولان 
آسيا طي يك دهه گذشته تلاش كردند تا با الگو گرفتن از فيفا 
اصول حرف��ه اي اي��ن رش��ته را در قاره كهن اج��را كنند. به 
همين خاطر كنفدراسيون تصميم گرفت آيين نامه اي را براي 
باش��گاه ها در نظر بگيرد و اجراي آن را تنه��ا راه حضور همه 
باشگاه ها در رقابت هاي بين المللي اعلام كند. »مجوز حرفه اي« 
مجموعه اس��تانداردهايي است كه باش��گاه ها بايد آنها را دارا 

باشند و براي اثبات ادعاي خود مدرك رسمي ارائه كنند. 
بر اين اس��اس پنج معيار اصلي براي اين 

مس��ئله در نظرگرفته ش��ده و مف��اد اين 3
 C و B ،A معيارها هركدام به س��ه سطح
 A دسته بندي مي شوند. رعايت معيارهاي
و B الزامي  هس��تند و ع��دم رعايت موارد 
مورد اشاره به منزله عدم صدور مجوز حرفه اي تلقي مي شوند. 
فاكتورهاي ورزشي، زيرساختي، كاركنان و كارمندان، مالي 
و حقوقي همان پنج معيار اصلي مدنظر AFC هستند. در اين 
بين رعايت الزاماتي چون داشتن تيم هاي پايه، اجراي برنامه 
توسعه جوانان، داشتن استاديوم اختصاصي، داشتن چارت 
 A مديريتي و منابع انساني، استفاده از س��رمربي با مدرك
مربيگري براي تيم اصلي، شفافيت مالي شامل دخل و خرج 
س��الانه، حسابرس��ي، اموال و دارايي ها، مالي��ات، بدهي ها، 
درآمدها، حق پخش، اسپانسر، تبليغات و مالكيت از مهم ترين 
موارد محس��وب مي ش��وند. در واقع اين موارد همان نكاتي 
هستند كه فيفا براي تمامي كنفدراسيون زيرمجموعه خود 

در نظر گرفت��ه و همه باش��گاه هاي جهان ب��راي حضور در 
رقابت هاي بين الملل��ي راهي جز رعايت اين ن��كات ندارند. 
همانطور كه اشاره شد فوتبال ما به تيم داري عادت كرده آن 
هم با قوانين من درآوردي و به جاي ضابطه، رابطه حرف اول 
را مي زند. در نتيجه باشگاه داري حرفه اي برايمان بسيار دشوار 
و حتي غيرممكن اس��ت. در چنين شرايطي است كه كسب 
مجوز حرفه اي به يك رؤيا براي باشگاه هاي ما تبديل شده و 

در چند سال اخير بارها اين رؤيا نقش برآب شده است. 
حذف اس��تقلال و پرسپوليس از آس��يا آب س��ردي بوده بر 
پيكر فوتب��ال بي جان ايران و آبي ها طعم تل��خ حذف را دو بار 
چش��يده و قرمزها يك  بار. جديت مقامات آس��يا براي سوق 
دادن باشگاه هاي اين قاره به سمت حرفه ا ي شدن تنها شامل 
حال تيم هاي ايراني نش��ده و حذف تيم هاي متمول الاتحاد و 
النصر عربستان از ليگ  قهرمانان ثابت كرده AFC ديگر حتي 
با دلارهاي نفتي و اعمال نفوذ س��عودي ها ني��ز از مواضعش 
كوت��اه نمي آي��د. همچنين سندس��ازي  باش��گاه هاي ايراني 
هم ديگر برايش��ان موضوعي تكراري ش��ده و آنه��ا به خوبي 
از بلبش��وي فوتبال ما آگاه هس��تند. در حال حاضر مالكيت 
مشترك، نداشتن شفافيت مالي، نداشتن ورزشگاه اختصاصي 
و بدهي هاي سنگين عمده چالش هاي باشگاه هاي كشورمان 
براي كس��ب مجوز حرفه اي هستند. س��رخابي هاي پايتخت 
هم همچون چند دهه گذش��ته كماكان اسير مالكيت دولتي 
و مشترك وزارت ورزش هس��تند و تنها تا پنجم ارديبهشت 
فرصت دارند با ارائه مدارك واقعي و مستند سران كنفدارسيون 
را براي صدور مجوز راضي كنند. از آنجا كه مديران فوتبال ثابت 
كرده اند عزمي براي حرفه اي شدن ندارند و از شرايط موجود 
كاملًا راضي هستند، اجراي قوانين AFC به سود فوتبال ايران 
است، حتي اگر به حذف تيم هاي پرطرفدار از ليگ  قهرمانان 

منجر شود. 

دو باشگاهي كه بايد سال ها پيش     شيوا  نوروزي
خصوصي مي ش��دند هنوز تحت 
حمايت دولت هستند و حالا س��خت گيري هاي مقامات آسيا 
مشكلات زيادي برايش��ان ايجاد كرده اس��ت. پرسپوليس و 
استقلال به عنوان پرطرفدارترين تيم هاي ايران و قاره آسيا به 
جاي آنكه همانن��د رقباي سرسخت ش��ان مش��غول اجراي 
برنامه هاي بلندمدت پيشرفت و ترقي باشند، همچنان با مشكل 
مالكيت مشترك دست وپنجه نرم مي كنند. همين حمايت هاي 
گسترده مردمي باعث شده سرخابي ها تا به امروز در مالكيت 
وزارت ورزش باقي بمانند و در هيچ دوره اي هيچ دولتي حاضر 
نش��ده از اين دو تيم دست بكشد. در اين س��ال ها تنها برخي 
اقدامات نمايشي و تبليغاتي صورت گرفته و آن هم بر افزايش 

مشكلات افزوده است. 
در حال��ي كه انتظار نمي رف��ت پروژه هاي 

شكست خورده سابق دوباره اجرايي شوند، 4
اما باز هم اخباري مبني بر واگذاري صوري 
سرخابي ها به وزارتخانه هاي مختلف منتشر 
شده است. اولين  باري كه شنيديم اين دو 
باشگاه قرار است از مالكيت ورزش دربيايند و مسئوليت شان 
به ارگان هاي ديگر سپرده شود، دي 1387 بود. در آن سال ها 
هنوز وزارتخانه تش��كيل نش��ده بود و س��ازمان تربيت بدني 

بالاترين نهاد ورزش كشور محسوب مي شد.
 س��ازمان تربيت بدني دولت وقت به  يكباره و درست چند ماه 
قبل از انتخابات حساس سال 88 تصميم گرفت سرخپوشان 
را ب��ه وزارت صنايع و معادن واگذار كند و اس��تقلال را نيز به 
وزارت راه  و ترابري بس��پارد! در دوره اي كه محمد علي آبادي 
رئيس س��ازمان تربيت بدني بود، قرار ش��د اي��ن واگذاري ها 
طي پروسه پنج س��اله انجام شوند و س��وق دادن دو باشگاه 
به س��مت س��وددهي دليل اصلي اين تصميم اعلام شد، ولي 

خيلي زود مس��ئولان به اين تصميم واكنش نش��ان دادند و 
واگذاري سرخابي ها متوقف شد. غلامي معاون وقت سازمان 
خصوصي س��ازي در اظهارنظ��ري واگذاري س��رخابي ها به 
وزارتخانه هاي دولت��ي را غيرقانوني خواند. پ��س از آن چند 
سالي زمان برد تا دوباره مس��ئولان فيل شان ياد هندوستان 
كند. دي  1400 وزارت ورزش پس از فشارهاي AFC و براي 
حل مشكل مالكيت مش��ترك استقلال و پرس��پوليس را به 

وزارتخانه هاي صمت و اقتصاد واگذار كند. 
تنها يك روز از انتشار اين خبر گذشته بود كه حسين قربانزاده 
رئيس وقت سازمان خصوصي  سازي اين خبر را تكذيب كرد. با 
توجه به شرايط سخت اقتصادي و وظايف سنگين وزارتخانه ها، 
انتظار نمي رفت وزارت ورزش دوباره پاي ديگر وزارتخانه ها را 
براي نجات سرخابي ها وسط بكش��د، اما ابتداي سال گذشته 
خبري منتشر شد مبنی  بر واگذاري استقلال به وزارات اقتصاد 
و دارايي! خاندوزي وزير اي��ن وزارتخانه ضمن رد اين ادعا، از 
رد اين پيش��نهاد خبر داد. پس از اين ماجراه��ا اگرچه ديگر 
خبري از تيم داري مستقيم وزارتخانه ها نشده، ولي در عوض 
نام سازمان ها و ش��ركت هاي تابعه آنها مطرح ش��ده و اتفاقاً 
هيچ كدام از آنها نيز زيربار مسئوليت س��رخابي هاي زيان ده 
نرفته اند. قرار بود پرس��پوليس به س��ازمان تأمين  اجتماعي 
واگذار شود كه حجم مخالفت هاي دولتي و مردمي بسيار بالا 
بود و باعث شد از بانك ملت به  عنوان مالك جديد اين باشگاه 
ياد كنند. مسئولان اين بانك نيز تاكنون رغبتي به انجام اين 
كار نشان نداده اند. شركت پتروشيمي هلدينگ خليج فارس و 
پس از آن بانك تجارت هم گويا براي سپردن مالكيت استقلال 
انتخاب شده بودند و آنها نيز ميلي به پذيرفتن اين مسئوليت 
ندارند. باتوجه به شرايط فعلي و فشارهاي كنفدراسيون آسيا، 
س��رخابي ها همچنان بلاتكليفند و منتظر تصميم منطقي و 

حرفه اي مسئولان.

وقتي AFC از قوانين فيفا الگو مي گيرد

كابوسمجوزحرفهاي
سرخابي ها همچنان در مالكيت وزارت ورزش هستند

واگذاريهايدولتيومانورهايتبليغاتي

خصوصي س�ازي،     فریدون حسن
تغيي�ر مالكي�ت، 
خارج ش�دن از چتر حمايت دولت و هر آنچه از 
ملزومات صدور مجوز حرفه اي براي دو باشگاه 
پرس�پوليس و اس�تقلال اس�ت، طي تمام اين 

سال ها فقط در حد حرف و شعار بوده است. 
اص��لًا بگذاريد حرف آخ��ر را همي��ن اول بزنيم و 
آن اينكه هيچ دولتي حالا وابس��ته به هرجناحي 
نمي خواهد اين دو را از دست بدهد. تمام آنچه كه 
ديده و شنيده مي شود صرفاً بازي با افكار عمومي و 
صد البته نقشه اي براي دورزدن قوانين سختگيرانه 
كنفدراسيون فوتبال آس��يا در راه حرفه اي  شدن 

باشگاه هاي فوتبال در قاره كهن است. 
حالا اوضاع متفاوت است. سوپر 

ليگ آسيا ديگر جاي تيم هايي 1
نيست كه فقط اسماً حرفه اي 
ش��ده اند و فقط دستمزد هاي 
حرفه اي مي گيرند. حالا بايد به 
AFC ثابت كنيم كه استقلال و پرسپوليس تمام 
ملزومات حرف��ه اي بودن را دارن��د، اما چگونه؟ تا 
همين دو س��ال پيش كه فقط بح��ث بدهي هاي 
كلان اي��ن دو مطرح ب��ود فدراس��يون فوتبال با 
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سراب واگذاري و خصوصي  سازي 
سوپر ليگ آسيا جاي غيرحرفه اي ها نيست

سند سازي و هزار و يك ترفند ديگر كنفدراسيون 
را براي حضور آنها در رقابت هاي جام باشگاه ها قانع 

مي كرد، اما ماجراي سوپر ليگ متفاوت است. 
فوتبال باشگاهي آسيا مي خواهد در مسير رشد 
و اعتلا حركت كند. كشورهاي ديگر اين كار را به 
درس��تي انجام داده اند و آنها هم كه نتوانسته اند 
خيلي راح��ت كنار رفته ان��د، اما اينج��ا دو تيم 
هميشه بدهكار پايتخت با مديريت وزارت ورزش 
همچنان در حال دست و پا زدن بيهوده هستند 
تا هر طور ش��ده به آس��يا بقبولانند كه حرفه اي 

هستند. 
نام هاي زيادي هم به ميان آمده از وزارتخانه هاي 
مختلف گرفته تا بانك ها و مؤسس��ات، اما آنچه 
در نهاي��ت اتفاق افتاده ماندن س��رخابي ها براي 
وزارت ورزش بوده است،  چون اصولاً عزمي براي 
انتقال وجود ندارد. اينبار هم هر چند سر و صداي 
بيش��تري به راه افتاده، اما تجربه تمام سال هاي 
گذش��ته به ما مي گويد كه اتفاق��ي رخ نخواهد 
داد. حالا اين كنفدراس��يون فوتبال آسياس��ت 
كه آيا مثل هميش��ه حرفه اي بودن دروغين اين 
دو باش��گاه را بپذيرد يا اينك��ه آب پاكي را روي 

دستشان بريزد.

گروه ورزشي

پرونده
خصوصي سازي فوتبال در 

ايران

سابقه بد خصوصي سازي فوتبال در ايران 

هيچ تيمي روز خوش نديد 
خصوصي سازي در فوتبال ايران سابقه     شميم رضوان
درخش��اني ندارد. به ط��وري كه طي 
س��ال هاي اخير جز تراكتور اهم تيم هايي كه بحث واگذاري آنها به 

ميان آمده يا براي هميشه منحل شدند يا به خاك سياه نشستند!
راه آهن اولين باشگاه ورزشي بود كه از سوی سازمان خصوصي سازي 
براي فروش آگهي ش��د. نخس��تين بار تير 1390 بود كه سهام اين 
باشگاه به فرابورس عرضه شد، اما به دليل نداشتن مشتري، قيمت 
پايه آن كاهش يافت و شرايط واگذاري هم تغيير كرد. واگذاري اين 
باشگاه مي توانست راه را براي خصوصي شدن سرخ آبي هاي پايتخت 
باز كند. با اين وجود دس��ت آخ��ر در پي همين واگذاري س��ال 98 
باش��گاه راه آهن به عنوان يكي از نخستين باشگاه هاي فوتبال ايران 
كه فعاليت خود را سال 1306 آغاز كرده بود، بعد از سال 92 فعاليت 
ورزشي منحل شد. تراكتور تنها باشگاه فوتبال ايران بوده كه بعد از 
واگذاري به بخش خصوصي همچنان سرپاست و توانسته به حيات 
خود ادامه دهد. اين باشگاه كه طرفداران زيادي در تبريز دارد، سال 
1349 با نام تراكتورسازي تبريز راه اندازي شد و اواسط سال 1398 به 
بخش خصوصي)شخص( واگذار شد، اما نه به سرنوشت راه آهن كه با 
سقوط مداوم به دسته هاي پايين تر كارش خاتمه يافت، دچار شد نه 
سرنوشت تيم هايي را تجربه كرد كه با بهانه واگذاري و خصوصي سازي 

به شهرهاي ديگر منتقل شدند تا روز خوش نبينند. 
نفت تهران، يكي ديگر از باشگاه هاي باسابقه اي بود 

كه به دليل عيب و  ايراد گرفتن به تيم داري وزات 6
نفت منحل شد. تيمي كه گفته مي شد قرار است 
به بخش خصوصي واگذار شود، اما چند سال بعد 
از آنكه بحث واگذاري آن مطرح شد، براي هميشه 
منحل شد! زمزمه هاي واگذاري باشگاه نفت تهران به بخش خصوصي 
از ابتداي سال 1395 بر سر زبان ها افتاد. نفتي كه سال 1329 تأسيس 
و يك��ي از تيم هاي موف��ق فوتبال اي��ران بود. اين باش��گاه به بخش 
خصوصي و شركت بهنام  پيشروي كيش واگذار شد، اما شرط وزارت 
نفت و هيئت امنا، واگذاري با بدهي ها بود كه باعث شد نه تنها واگذاري 

انجام نشود كه باشگاه نفت بعد از 68 سال فعاليت منحل شود. 
پاس يكي ديگر از باش��گاه هايي بود كه بحث واگذاري آن به بخش 
خصوصي مطرح شد، اما جاي واگذاري به بخش خصوصي از همدان 
س��ردرآورد. اين در حالي بود كه س��ردار ابوالحسن گلمكاني مدير 
كل تربيت بدني ناجا صراحتاً در برنامه ورزش و مردم گفت كه تيم 
فوتبال پاس با توجه به بحث خصوصي سازي از نيروي انتظامي گرفته 
شد. پاس به عنوان آخرين تيمي كه موفق به كسب عنوان قهرماني 
در جام باش��گاه هاي آسيا شد، فعاليت خود را از س��ال 1332 با نام 
شهرباني آغاز كرد و س��ال 1342 به پاس تغيير نام داد. اين باشگاه 
به بهانه واگذاري به بخش خصوصي، سال 86 به همدان منتقل شد 
تا با پسرفتي مشهود نشاني از آن باقي نماند. صبا باتري يك باشگاه 
ورزشي تحت پشتيباني مالي شركت باتري س��ازي نيرو وابسته به 
وزارت دفاع بود. اين باش��گاه در س��ال1380با خريد امتياز باشگاه 
صنام شكل گرفت و در پنج رشته ورزشي به فعاليت پرداخت و اتفاقاً 
به دو قهرماني در جام حذفي فوتبال يك قهرماني در سوپرجام هم 
دست يافت. بعد از انتقال به قم در س��ال 93 بحث واگذاري آن به 
بخش خصوصي پيش كشيده شد و استاندار قم مدعي شد اين تيم تا 
سال 94 به بخش خصوصي واگذار مي شود، اما بعد از سقوط اين تيم 
به دسته دو، مسئولان اس��تان قم تمايلي از خود به تيم داري نشان 

ندادند تا اين باشگاه سال 1398 براي هميشه منحل شود.

نه برنامه  داريم نه عزم 
دو باش��گاه بزرگ پايتخت بايد  حرفه اي شوند، اما اين حرفه اي    نگاه  |   فریدون حسن
شدن مستلزم داشتن فاكتورهايي اس��ت كه آنها سال هاست از آن 
بي بهره اند. كنفدراسيون فوتبال آسيا الزاماتي را مشخص كرده كه 
سرخابي هاي پايتخت با اغماض در مورد يكي دو بند آن بقيه را اصلًا 
ندارند. مثلًا ورزشگاه اختصاصي ندارند. مالكيت مستقل ندارند و از 
همه بدتر اينكه بدهي روي بده��ي دارند و تا دلتان بخواهد صاحب 
پرونده هاي مفتوح ش��كايات در مجامع بين المللي هستند. سؤال 
اينجاس��ت كه آيا اين دو باش��گاه اصلًا صلاحيت حرفه اي بودن را 
دارند؟ به طور حتم پاسخ در اوضاع كنوني و آنچه در تمام سال هاي 
گذشته پشت سر گذاشته شده، منفي است. استقلال و پرسپوليس 
دو تيم تحت مديريت وزارت ورزش هستند كه به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم از بيت المال برداشت مي كنند. نه ورزشگاه اختصاصي 
دارند، نه مالك جدا و بدهي ها هم كه كاملًا مشخص است. سؤال دوم 
اينجا مطرح مي شود كه آيا عزمي براي حرفه اي شدن اين دو باشگاه 

وجود دارد؟ پاسخ مثبت است، اما... .
همه چيز در همين خلاصه مي شود. اما با هزار  حرف 
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ما اصلًا مس��ير خصوصي س��ازي را بلد نيست. اين 
سيستم راه را اشتباه مي رود و نتيجه آن هم كاملًا 
مشخص اس��ت. تجربه تاريخي به ما مي گويد كه 
باشگاه هاي بزرگ و نامدار و با قدمتي چگونه در اين مسير نابود شده و 
براي هميشه از ياد ها رفته اند. طبيعي است كه پيمودن اين مسير غلط 
درخصوص س��رخابي هاي پايتخت نتيجه اي جر نابودي آنها نخواهد 
داشت. به جرئت مي توان گفت كه محبوبيت اين دو تيم و تأثيرگذاربودن 
آنها در تحولات اجتماعي تاكنون جلوي بروز اين فاجعه را گرفته و باعث 
شده آنها بعد از هر خيمه شب بازي در خصوص اين دو باشگاه دوباره به 
دامان وزارت ورزش برگردند و الا س��ال ها قبل اين دو هم نابود ش��ده 
بودند. تمام اينها ثاب��ت مي كند كه هيچ برنامه ري��زي و هدفي براي 
خصوصي سازي يا واگذاري وجود ندارد و اينگونه مي شود كه اين هدف 
هيچ گاه محقق نمي ش��ود و تمام تجربه هاي گذش��ته هم با شكست 
روبه رو شده است. بنابراين به نظر مي رس��د اگر وزارت ورزش به واقع 
خواستار تغيير مالكيت و خصوصي ش��دن اين دو باشگاه است، بايد 
برنامه ريزي درستي براي تحقق اين خواسته داشته باشد. بايد كار به 
دست كاردان سپرده شود و خود وزارت هم از صفر تا 100 و تا رسيدن 
به نتيجه مطلوب پيگير ماجرا باشد. حالا در نظر بگيريد تمام آنچه كه 
گفته شد و بسياري موارد ديگر كه از حوصله اين كوتاه خارج است تنها 
مربوط به قدم اول واگ��ذاري و تغيير مالكيت اس��ت، اما قدم مهم تر 
سپردن اين دو باشگاه به مؤسسات معتمد و كاربلد است. به گونه اي كه 
مش��كلات بعدي آنها را حل و فصل كنند؛ مش��كلاتي نظير داش��تن 
ورزشگاه و پرداخت بدهي ها، آنچه مسلم است تنها همين دو مشكل 
عمده مي تواند بسياري از طالبان دو باشگاه را منصرف كند. پس بيراه 
نيست اگر عنوان كنيم س��رخابي ها وزارتي بوده اند، وزارتي هستند و 
وزراتي خواهند ماند. چون نه تنها برنامه ريزي درستي براي واگذاري 

وجود ندارد، بلكه عزم جدي هم ديده نمي شود. 


